

Bestyrelsesmøde d. 14. juni 2011

Deltagere: Per K, Per Søhus, René H, Stig B, Jesper L, Leif J. Ewald P, Jørgen J, Kim B, Ega, Birthe (Servicestyrelsen), Eva (Sekretariatet), Ask (Sekretariatet/ref.).

Afbud: Per E, René K, Kjeld S og Peter M.

1. Opfølgning på sidste møde

Stig har nedlagt bisiddergruppens debatforum på Groupcare. Der var stort set ingen, der meldte sig på banen, da han spurgte, om den skulle bevares. Efter sommerferien skal vi lave et møde for bisidderne. De skal være ordentligt klædt på for at kunne udøve deres hverv ordentligt. Ellers giver det et dårligt ry.

Vi diskuterer forskellen mellem bisidderne og sociale managere.

Der har længe været planlagt et bisiddermøde/kursus, men det er ikke blevet til noget. Det laver vi efter sommerferien. Ved indkaldelsen kan vi vedlægge et skema, der skal kortlægge bisiddernes kompetencer og erfaringer.

Spørgsmålet er om et bisidderkursus kun er for 'gamle' bisiddere eller om Kim B. f.eks. kan deltage. Det vil han gerne, men har ikke taget nogen kurser. Han har dog en bred erfaring og lysten. Han opfordres til at tage et bisidderkursus hos Center for frivilligt socialt arbejde.

Der er stadig et hængeparti mht. at få lagt referater fra udvalgmøder og arbejdsgrupperne på nettet. Det sker ikke i tilstrækkeligt omfang. Det skal der strammes op på. Ask spørger, om der er noget sekretariatet kan gøre, for at det bliver gjort.

Sekretariatet vil også meget gerne have at vide, hvornår SANDudvalgene holder møde.

HOPE: Vi diskuterer, hvordan vi kommer videre. Ask mener, vi skal holde os til den plan, der er lavet. Vi skal søge penge hos EU. De norske oliepenge får vi kun, hvis der er en eller anden form for medfinansiering.

Stig mener, at han har et par hundrede HOPE interesserede. Dem skal vi have styr på. Vi skal også have fundet ud af nogle formuleringer om, hvem HOPE er til for og hvem der kan være med. Stig og Ask skal slå hovederne sammen en dag.

René fortæller om mødet vedr. HOPE og EHU i Bruxelles. Det var især hollænderne, de talte med. SAND og hollænderne var enige om at lave et forslag til vedtægter for HOPE. EHU fortsætter deres selvstændige kurs.

Ditmar og Jürgen fra Tyskland er interesseret i at få begge netværk op at stå.

EHU vil gerne favne lidt bredere. De vil være et netværk for fattige. Philippe fra EHU vil også gerne have socialarbejdere med i organisationen.

Birthe appellerer til, at vi hurtigt får lavet et udkast til nogle vedtægter. Det kan Birthe tage med i tasken d. 27. – 28., hvor man skal diskutere om strukturfonden kan give midler til f.eks. HOPE. Det er vigtigt, at det alene er hjemløseområdet, der behandles. Vi skal blive ved vores kerneområde.

Jesper snakker om, at Doodle er et system a la Groupcare, men gratis. Stig undersøger, om vil være en egnet platform for HOPE.

Vi skal være åbne for, at vi kan mødes d. 22. oktober i forbindelse med FEANTSA konferencen.

Ega pointerer, at der er en fejl i referatet fra sidst. I forbindelse med ungdomsforsøget på St. D var der 1 ud af 16 deltagere, der ikke havde haft tilbagefald. Det står omvendt i referatet. Forsøget var en fiasko.

Vi snakker om "rejseholdet". Det er kommunikationsgruppen, der har lavet et sådant. Deres opgave er at hjælpe udvalgene, hvis der ikke er arbejdskraft eller kompetencer nok i udvalgene. F.eks. kan de rykke ud, hvis der skal laves en lokal konference eller et lokalt arrangement. Næste gang der er møde i kommunikationsgruppen, skal rejseholdet revideres. Kim stiller sig også gerne til rådighed til hver en tid. Han skal nok også rive Johnna med.

På sidste møde, talte vi om de lokale kontakter, Sandudvalgene har. De er i stor fare for at forsvinde, hvis de er personbårne. Derfor skal alle Sandudvalgsfolk notere, hvilke kontakter man har og i hvilken forbindelse kontakten er opnået. Der skal selvfølgelig også være kontaktinformation. Sekretariatet kan lave en skabelon som udvalgene skal udfylde. Sekretariatet skal have en kopi af kontaktlisten.

Udsatteråd. Vi skal have lavet en liste over, hvilke udsatteråd, der er, og hvem der sidder der. Det skal ligge på hjemmesiden. Ole Skou skal indkalde vores udvalgsmedlemmer i rådene til et fællesmøde.

Vi har også en forpligtelse til at hjælpe de folk, der sidder der. Hvis de ikke møder op, har vi et problem. Det kan være svært at få folk til at møde op. I Odense har man pt. et problem med at få nye folk ind i Rådet. De valgte møder ikke op.

Ask får styr på listen over Udsatteråd og hvilke SAND repræsentanter, der er.

Vi snakker om, hvordan man kan få sagt fra, når man er ved at få taget for mange opgaver på sig. Det vil Birthe gerne lave et oplæg på, hvis vi ønsker det. Ega har f.eks. en supervisor/rådgiver, som han bruger til at hælde vand ud af ørene overfor ca. hver tredje måned.

Jesper opfordrer til, at man kommer på et kursus om at lære at sige fra. Det vil han gerne have i SAND regi. Per K foreslår, at man lave en kædebrevsordning, hvor man forpligter sig til at skrive til en anden om, hvordan man har det og hvad man går og laver. Eva foreslår, at man får en mentor, når man kommer ind i SAND.

Generelt er vi nok for dårlige til at sige fra og til at være ærlige overfor os selv, selvom vi ser signaler på, at vi er ved at gå ned. Vi skal lære at sige fra. Og vi skal lære, hvordan man skal håndtere, at andre går ned. Det er ikke let at støtte, hvis man ikke ved, hvordan man gør.

På bisidderkurset (genforeningsdagen) kan man også diskutere, hvordan man støtter hinanden fagligt og følelsesmæssigt.

Jesper vil gerne have redskaber til at passe på sig selv. Det vil han gerne have et kursus i. Han vil også gerne have en mentorordning, hvor mentorerne også er uddannede.

2. Tilføjelser til QuickSAND

Ask og Susanne synes, at der var plads til at forbedre teksten i QuickSAND angående arbejdsgrupperne. Det har de lavet et bud på, som er sendt med indkaldelsen rundt.

Vi har en diskussion om, hvad der giver/bør give en adgangsbillet til en arbejdsgruppe. Flere mener, at folk i arbejdsgrupperne bør have noget at byde på. En lyst til at være med i en arbejdsgruppe kan også være en kompetence, der skal tages hensyn til.

Historisk set har arbejdsgrupperne været åbne og det har været svært at få alle pladser besat. Det er ikke mange, der er blevet udelukket. Vi må have tillid til, at arbejdsgrupperne vælger ud fra saglige hensyn og ikke er nepotistiske.

Vi kommer til at diskutere tovholderskabet i dobbeltdiagnosegruppen. Kim er ked af, at han ikke er blevet valgt til tovholder. Vi opfordrer til, at spørgsmålet om tovholderskab tages op i gruppen ved deres første møde.

Ændringen vedtages.

3. Principprogram

I hvert fald skal "amt" og "amtskommune" ændres, så det bliver nutidigt.

Stig synes, at der skal stå mindre om boformer og mere om andre hjemløse. Det er der flere, der støtter op om.

Der skal stå noget om gadehjemløse.

Stig savner en strategi for SAND. Den kan passende ligge i forlængelse af et principprogram. Den idé lægger Ask i skuffen med 'ting, der skal tages fat i'.

Vi kommer til at diskutere, hvordan SAND skal komme ud blandt vores målgruppe. Det er der mange gode forslag til.

Per K kunne godt tænke sig, at det understreges, at der skal laves handleplaner.

Udsatteråd og hjemløsestrategi skal også behandles.

Man kan også godt styrke retssikkerheden. Hjemløse er ikke altid de fødte skribenter. Der er mange eksempler på, at man ikke hjælper borgeren med at få indflydelse på sin sag. Kommunen er forpligtet til at lave en sagsbehandling, der involverer borgeren og tilrettelægges på borgerens præmisser. Hjælpen skal tilrettelægges så udsattegruppen får gavn af det.

Ask tager programmet med hjem og retter til i forhold ønskerne. Arbejdsgrupperne vil nok blive bedt om, at give Ask nogle input på hvert deres område.

4. Økonomi

Ask udleverer et regnskab. Der er ikke de store overraskelser. Lønudgifterne er konstante, men der er ikke de store poster på kurser og møder i første kvartal. Det kommer i 2. og 3. kvartal.

Vi diskuterer, om der kan spares penge på at sløjfe nogen af dobbeltforsendelserne af SANDsigeren til bestyrelsesmedlemmerne.

5. Hus Forbi

Ole Skou, Ask og Per K har talt om, hvordan man i praksis skal sikre et stabilt Hus Forbi og lave en overgangsordning, hvor personalet bruger mindre tid på Hus Forbi. Det sker bedst, vurderer de, ved at Ole Skou tager en periode mere som formand. Om det bliver et år eller to år afhænger af, hvordan vedtægterne kommer til at se ud efter en eventuel ændring. Vi kan så lægge op til, at det kun bliver for et år. Bestyrelsen er enig i, at Ole skal blive som formand.

Vi diskuterer en svensk model, hvor man kan give sælgerne mere eller mindre del af overskuddet alt efter, om der har været overskud det forgangne år. Den kunne vi godt tænke os at få indført i Hus Forbi.

Jimmy og John(sælger) har været rundt på nogle steder i landet og i den forbindelse talt om, at distributørerne skal mere med på banen i forhold til at lave arrangementer for sælgerne. Det er alles – men måske mest SANDs – at der laves noget for alle HF sælgere (og ikke kun for københavnske).

Der planlægges at holde en ekstraordinær generalforsamling med vedtægtsændringer som det eneste punkt.

6. Eventuelt

Ewald har aftalt at besøge Futte på Hjørnестenen i Randers. Futte er en gammel kending i SAND.

Ewald og Skou var på Østervang for at lave et beboerråd. Der kom et beboerråd ud af det. Lennart, som også var med på temadagene var en af de meget interesserede. Der var 10 deltagere.

Kim har været i Vilnius sammen med Sundhedsteamet i KBH. Det var tydeligt, at det er en gammel Sovjet republik. Der er kummerlige forhold. Han var rundt med sundhedsteamet fra KBH og se på forholdene. Standarden var noget lav. De så bl.a. et natherberg (CAIS hedder organisationen), hvor man boede 8 mand på et værelse. Der var et forsorgshjem med 140 pladser. De bor 4 mand på hvert værelse. Der var fjernsyn på værelset, men ingen fælles tv stue. Der var 10 ansatte. De sad i et glasbur. Der var ikke nogen aktiviteter, der blev lagt op til, at man blev på sit værelse. Der boede også kvinder og børn. Man kan ikke både være misbruger og have psykiske problemer. De så et psykiatrisk hospital. Deres modtagelsesstue, som i DK er enestue, var til 9 personer. De brugte spændetrøjen flittigt. Det var grimt at se på. De havde haft 5 alkoholikere indlagt på Psyk i 10 år. Man kan kun være indlagt i en måned, så var det af sted til ambulantly behandling.

De så også et ambulantly behandlingssted, hvor aktiviteten bestod af at tegne sommerfugle, klippe dem ud og sætte dem op. Der var også undervisning. Der var madlavningsklasser, husholdningsklasser osv.

De så et flygtningecenter. Det var et kæmpestort hus, hvori der var fladskærme og bordtennisbord. Der var imidlertid også nogle mere baraklignende forhold, som de ikke fik lov til at se.

Der var nogen der faldt udenfor. bl.a. var der ikke sygeforsikring til alle. Og de hjemløse var selvfølgelig sådanne.

Kim holdt også et foredrag om, hvordan det var at være hjemløs og psykisk syg i DK. Han holdt det på dansk og Henrik Thiessen oversatte. Han fortalte bl.a. om to af Kims bekendte, der er blevet sat ild til. Det gjorde han bl.a. for ikke at give indtryk af, at danskere var en flok hjertevarme mennesker.

Han fortalte også om kvindenetværket. Det havde de svært ved at tro kunne lade sig gøre. Han fortalte også om den internationale gruppe og hvordan vi arbejdede. Han synes, vi skal hjælpe dem med at få lavet noget brugerorganisering. Han fik talt sig helt varm. Det fik ham både til at tale engelsk og være helt positivt om SAND. Han måtte også indrømme, at det danske system kan noget.

Dog vil han sige, at den eneste forskel på hvordan man behandler hjemløse i østlandene og i udkantsdanmark er, at man har penge på lommen i DK. Begge steder bliver man overladt til sig selv.

Kim synes det var behageligt og godt selskab. Han fik helt ødelagt sit fordomsfulde syn på offentligt ansatte.

Kim vil godt have lov til at fortælle mere om sin tur på et fælles SAND møde.

Der er frivillighedsdag d. 30.9. Copenhagen volentiers har påtaget sig for at lave en organisering af de forskellige tiltag i KBH. Stig har lagt en link ud på Facebook. Han vil også sende det til os.

På Fyn laver man en lang march.

John Eriksen er blevet udpeget til at sidde i udsatterrådet. Han har givet sin post til en bruger fra Toften. Hvis vedkommende flytter udpeges der en ny. Køhn er blevet udpeget som SAND repr.

I Storstrøm laver SAND noget med Frivillighedscenteret. Der bliver nogle aktiviteter i Nykøbing.

Fynne alias Nikolaj skal være Far.

Brugernes Bazar er på plads. Som vanligt er SAND Fyn frivillige. Bestyrelsesmedlemmerne er forpligtet til at tage en vagt i vores telt. Hvis der er nogen fra udvalget, der gerne vil tage en vagt skal de melde sig til Ask.

Jørgen synes det er trist at den falder på en onsdag fordi det er en arbejdsdag for folket på boformerne. Det er der delte meninger om. I Holbæk får man arbejdsdusør, hvis man tager af sted. Hvis man er hjemme må man arbejde. Jørgen vil forsøge at tale med Svenstrupgård om en løsning.

Der bliver sendt rejseboner til boformerne fra Socialministeriet.

SAND er med i et frivillignetværk under Center for frivilligt socialt arbejde. De får en bod på Brugernes Bazar.

D. 30.8 er der sommerfest på Sundholm. Stig savner gode ideer til optræden, underholdning mm. Alt hvad vi finder festligt. Kim anbefaler en musiker, der hedder Lars Mørch. Han kan spille på alt.